
Lojze D ren o vec p rip o ved u je

6. in 14. jan u arja  1965 je  pokojni igralec Lojze Drenovec (24. 10. 1891 
do 4. 10. 1971) v  Slovenskem gledališkem  muzeju pripovedoval iz svojih 
spominov in odgovarjal — ali pa tudi ne — na vprašan ja obeh urednikov 
Dokumentov, zadevajoča našo gledališko' preteklost.

Razgovor je  bil posnet na m agnetofonski tra k  (hranjen pod št. 69), 
v decem bru 1971 pa zapisan in hkrati redigiran za objavo v Dokumentih.

Pripom niti velja najprej, da pričujoči zapis ni mogel ohraniti vseh 
znam enj pokojnikove človeške odličnosti in se bo zato, če si jo bomo 
hoteli predočiti, treba  še zm eraj zatekati k poslušanju traku, zatem  pa še 
to, d a  smo opustili nekatere drobnosti, predvsem  pa nekatere zanimive 
pripom be O' posameznih gledališčnikih (Putjata, Rogoz, Smerkolj, Železnik, 
Lipah, Povhe, M. Hubad, Vidmar), ker so bodiisi za zdaj še neobjavljive 
ali pa povedane preveč mimogrede.

1. Z a č e t e k  — g l e d a l i š k e  r a z m e r e  d o  p r v e  v o j n e

V Deželno gledališče je Drenovec prišel že v sezoni 1909/10 — Govekar ga 
je postavil za honorarnega vodjo statistov. V naslednji sezoni pa  je bil že redno 
angažiran. Ko je  nam reč v M estnem  dom u kot d ile tan t ig ra l Janeza v D ivjem  
lovcu, je  p rišel za kulise Govekar, m u čestital in  dejal, naj se, če im a veselje 
za gledališče, prig lasi v  Nučičevo' dram atično šolo. P rijav il se je in hodil vanjo 
dva meseca. Za zaključek je ig ral b ra ta  Sokola (Gangl) in bil p rav  zaradi uspeš
nosti te  vloge takoj angažiran. »A ngažiran sem  bil,« pripoveduje Drenovec, »tako 
kot vsi slovenski igralci in  pevci — za Dram o in  Opero hkrati. Tudi B etteto je 
igral v D ram i in pe l v  zboru. Za Dram o sem  dobil 25, za p e tje  v opernem  zboru 
pa 15 goldinarjev. D ram a je bila  seveda prva. Ce sem  bil v D ram i prost, sem 
lahko pom agal v  Operi.« — »Na začetku sem torej im el 40 goldinarjev. Ce to 
p rim erjam  s 40 000 d inarji pokojnine, ki jo prejem am  (januar 1965), je  jasno, 
da se je  im el igralec ta k ra t boljše ko t danes. Res pa je, da smo m lajši dobivali 
plačo le  sedem krat v  letu, s tare jši pa  celo leto. V erovšek in  Danilova sta  im ela 
celo leto po 150 goldinarjev  na  mesec.«

Naše gledališče pred  prvo vojno je  im elo tako im enovane dram atične kurze ali 
šole, Drenovec jim  prav i tud i »šnelziderkurz«. Bili so povečini v N arodnem  domu. 
Podučevali so Cehi, Drenovec pa je  p rišel vanj, ko je  podučevala B orštnikova



in  še nekateri, m ed njim i E tb in  K ristan . Gojenci so se izobraževali predvsem  ob 
vlogah. B orštn ikova jih  je  opom injala, naj si hodijo ogledovat avstrijske  oficirje  
n a  prom enado v  Selenburgovi u lic i: kako  pridejo, kako se  predstav ijo , kako dam i 
poljubijo  roko. Tam, jim  je rekla, se boste naučili lepega obnašanja. D eklam acije 
so se učili p r i n ji sam o toliko, kolikor je  je  bilo v  vlogi, posebej nič. »Pokazala 
nam  je, kako  je  lepše, kako  je  prav ilneje, kako je  dobro in  potrebno za gleda
lišče. P ra v  vsi, n e  le B orštnikova, tud i Danilova, so nas opozarjali n a  igralčev 
estetsk i izgled in  nas učili p rav il o pok lek ih  in  poklonih. D anilova je  b ila  čudo
v ita  govornica, a tud i ona je  šla takoj n a  vlogo. Saj ta k ra t je  šlo vse bolj p rak 
tično. V erovšek je  delal po svoje: malo nas je  ozm erjal, malo se je  ponorčeval 
iz nas, zatem  si povedal kaj iz kakšne vloge, potem  pa ti je  p rav  komično kaj 
zabrusil nazaj, da smo se vsi sm ejali. V endar je  b il za moj razvoj najpom em bnejši 
Nučič. A bsolutno Nučič. V njegovi dram atični šoli smo štud ira li vse mogoče: 
deklam acijo, govor, m im iko, k er je  bil sam  učitelj in  p redavatelj za vse. Delali 
smo vsak drugi dan  po kak i dve uri. P ri B orštnikovi pa samo po eno uro, uro 
in  pol en k ra t a h  d v ak ra t n a  teden, k e r n i poučevala sam o ona, am pak  še drugi. 
K ristan  je  sodeloval bolj po lite ra rn i p lati — analiziral, razčlenjeval.«

Š tu d ira ti je  bilo treb a  mnogo, posebno stare jšim  so nalagali težka brem ena 
— v  tednu, v desetih  dneh so se m orah  naučiti največjih  vlog. Med režiserji se 
je  le Nučič pobrigal za igralca, posebno za m ladega, saj je  n a  pr. V erovšek pri 
skušnji rad  celo zaspal.

Razen tega je  bilo treb a  delati zelo naglo. V času B orštnikovega vodenja 
(1913/14) so igralci v  ponedeljek dobili vloge, v  soboto je  b ila  prem iera, naslednjo 
nedeljo  rep riza  in  — konec. »T akra t n as  je  b ilo  zelo m alo, ta k ra t sem  tu d i precej 
večjih  vlog ig ra l — vem , kako  smo se, hudika, biflali. T ak ra t je  b ila  šele na 
p redstav i kulisa pošteno postavljena, šele n a  predstav i s i vedel, kaj boš oblekel. 
Da, generalka je bila, am pak vse je  bilo površno, pom anjkljivo. Sele Nučič je 
začel (po p rv i vojni) u v a ja ti po jem  p rave  generalke.«

V tem  času je  bilo še dosti čeških igralcev. Bih so gospodje: ig ra h  so nam reč 
predvsem  oni, slovenski igralci — razen  Nučiča in  V erovška — pa so bolj s ta ti- 
rali. »Igralčki, ne igralci. Ja , točno, tako  je bilo,« se spom inja Drenovec. Sloven
ščino so m la tih  tako  po češko, da je  bilo  veselje. Posebno p riljub ljen  je bil 
Bohuslav. Znal je  zaig rati na  strune , ki so bile ljudem  všeč. Posebno v  opereti. 
Bil je  odličen ekstem porist. Za povrh  je  znal b iti všeč tu d i narodn im  dam am , 
posebno še ko je  spretno razširil glas, kako sk rb i za svojo ljubo mamo in  staro 
m am o tam  v  daljn i Češki.

Slovenski ig ralci ta k ra t niso uživali p revelikega slovesa. K rivi za to so bih 
nem ški igralci, člani ljub ljanskega nem škega gledališča, ki so o sta jah  v  L jub
ljan i kom aj kaj dlje  ko t sezono. P ri ob rtn ik ih  in  trgovcih so si nabavili n a jraz 
ličnejših  reči — seveda na  dolg — prihodn jo  sezono pa  n i bilo o n jih  ne  duha ne 
sluha. »Žalibog se jih  je  m ed slovenskim i igralci nekaj dobilo, k i so se pohujšali. 
In tako  se je  še mnogo kasneje  zgodilo, da je  p rinesel n a ta k a r  enem u naših  p rv ih  
igralcev kavo, a takoj rekel: ,Prosim , denar.“ In  k er m u ga igralec ni dal, je  od
nesel kavo nazaj.«

»Igralec pred  prvo vojno' ni bil zaščiten. Sele P regare (po p rv i vojni) je  začel 
z organizacijo. Bil je zelo spreten . Z G abrščkom  in  S krijem  je  pošteno zagrabil: 
spoprijeli so se z upravo in  svoje pogum no dejan je  p lačah s tem , da so bih 
izključeni. N a tis tih  razvalinah  sem potem  jaz  začel.«



Ena D re n o v č e v ih  p rv ih  
vlog: k r a l j e v i č  v  T rn ju lč ic i  

(1910—11)

S C ankarjem  sta  se gledališko srečala p ri Lepi Vidii, ko je  ig ral Š tudenta  
(»Fant je  videl rožo« in  »Kam  si šla m oja mladost«). S icer sta  se večkrat srečala 
v k avam i ali n a  Rožniku, k je r  ga je  C ankar učil v riskati.

O Župančiču in  njegovem  prvem  angažm aju 1912 Drenovec pove tole: »K ar 
se jezika tiče, je  im el absolutno veljavo. In kolikor mi je  znano, je bil za nas 
vse kapaciteta, v  ka tero  smo mi igralci verjeli. V druge stvari se n i vmešaval. 
Samo v  jezik, eventualno v muziko jezika. V stavek. Ko sem igral v  neki češki 
igri, sva obdelala stavek za stavkom . ,Takole . . .  ta k o le . . .‘«  Ne ve pa povedati, 
v kakšni m eri oz. a li sploh je  Župančič ta k ra t kaj vplival na  repertoar.



2. Č a s  k o n z o r c i j a  (1918  d o  p o m l a d i  1920)  — G o v e k a r ,  N u č ič ,  G o l ia  — 
p o d r ž a v l j e n j e  l j u b l j a n s k e g a  g le d a l i š č a

»Konzorcij je  b il p riv a tn a  gledališka družba. Med n jim  in  vlado oz. oblastjo  
ni bilo nobenega veznega člena. Č lani konzorcija so b ili gospodarji gledališča, 
oni so ga vodili, oni so m u dajali denar, oni so ga skupaj spravili, po vsej Slove
n iji so oni organizirali zb iran je  sredstev  za gledališče. D ržava ni dala nič. Igralske 
plače so bile m ajhne, le  posam ezne zvezde, ki so bile  blizu P rap ro tn ik u  ali Až
m anu, so dobivale več. Z aradi slabih  financ se je konzorcij zelo boril za podržav
ljen je  (kasneje so bili n ekateri iz konzorcija, k i se jim  je spet zahotelo v ladanja, 
znova za p rivatno  gledališče). — Konzorcij je  deloval že m ed vojno, saj smo 
dobivali pogodbe še k  vojakom . D uša konzorcija je  b il Govekar. P rap ro tn ik  je 
bil predsednik , on je  d a ja l tu d i denar, k i ga je  dosti im el v  svoji Jad ran sk i banki, 
am pak duša, tea trsk a  duša, to je  b il pa  edino G ovekar. Le konzorciju  gre 
zahvala, da se je  slovenski te a te r spet začel. K ajti ne  vem, kdaj b i slovensko gle
dališče spet začelo, kdaj bi bilo podržavljeno — če b i konzorcija n e  biloi Po
mislimo, kako  je ta k ra t iz Beograda vse počasi šlo-, kako smo se pozneje m orah 
boriti za vse mogoče stvari, k i nam  jih  niso priznavali. B eograd nas je  kasneje 
sicer podržavil, d enarja  pa  n am  je  zelo m alo dajal. K ar se den arja  tiče, je bilo 
z Beogradom  zm eraj težko. Koliko in te rv e n c ij! K ar sta  beograjsko in  zagrebško 
gledališče m im ogrede dobila, se je nam  odtegovalo! To> je  b il trd  boj. Tudi z 
gledališko upravo. Vsak n am  je  samo obljubljal, da bo to in to naredil, ko pa  je 
p rišel n a  stolček, je  vse po svoje naredil.«

»No, končno je  bilo ljub ljansko  gledališče podržavljeno, podržavljeni so 
bili tud i vsi igralci v  Beogradu, Zagrebu in L jubljani, hočem  reči: vsi v idnejši oz. 
s ta re jš i igralci. Vsi drugi so bili pogodbeni kot prej. Tudi pokojninsko niso bili 
zavarovani. Zato smo jih  mi, združenje, vse skupaj zavarovali. Bilo je mnogo 
igralcev, ki so dobivali pokojnino iz našega pokojninskega fonda, ne od države.«

»G ovekarjevo delo je  bilo za te a te r  zelo pom em bno. Ko danes teh tam  n je 
govo delo, ko se spom injam , kaj vse je  storil v škodo slovenskega igralca in  kaj 
vse v  korist slovenskega deželnega gledališča, ne  m orem  p riti  do jasne sodbe. 
Eno je vsekakor čisto gotovo: da je  n jegova osebnost zelo ozko povezana z usodo 
deželnega gledališča in  da je b ila  le-tem u v  glavnem  v korist. Im el je  seveda 
veliko n apak  — kdo jih  nim a? — preveč se je  op ira l n a  Cehe in  Slovence abso
lu tno odrival, vendar je  najboljši del G ovekarja v tem , da je  tea te r šel! Da se 
je  boril! Bil je  nam reč liberalec, hiša p a  je  bila  last deželnega odbora, torej 
k lerikalna, in  tud i podpora je  p rih a ja la  od deželnega odbora — on pa, Govekar, 
je  znal lav ira ti tako, da je  im el hišo pa tud i podporo. To je vsekakor G ovekarjeva 
zasluga. Seveda so bili tud i k lerikalci za slovensko kulturo , a ro hoteli im eti bolj 
svojo. Zato so ustanovili L judski oder. — No, G ovekar! G ovekar je  bil tak : poslal 
m e je v  L judski oder pogledat igro. ,P o jd ite  p a  dobro g lejte  — vsega tistega, k ar 
boste tam  videli, n a  našem  odru  ne sm ete n ap rav iti.1 — N ikoli ni želel režirati, 
bil pa je  prevajalec in  op rav lja l drobne d ram atu rške  ali lektorske istvari.«

»Nučiča je  konzorcij im enoval za u p rav ite lja  D ram e (1918). P a  je prišel Golia 
in  hotel im eti prvo besedo. Tako je  nasta l p rep ir med njim a. Ali eden ah  drug!



D va  m la d o s tn a  p o r t r e ta  L. D ren o vca

Nučič je  bil razžaljen in je  zaprosil za angažm a v Zagrebu. — GoLie sploh nismo 
poznali. Sploh nism o vedeli, kdo je. Pripovedovali so, kako je  rekel Župančič v 
kavarn i: ,Vem za . . .  poeta iz Novega m esta in  tega bom postavil.1 R elata refero. 
No — in tako se je nenadom a pojavil v gledališču. N astavljen je  bil kot d ram a
turg. Kako na j bi vodil, ko pa tea tra  sploh poznal ni? Povrh pa še teater, kak rš
nega smo ta k ra t imeli! Saj je  bilo vse še v  čitalniških hlačah. Saj je šele Nučič 
vso stvar postavil! Postavil, kolikor je  pač mogel in  znal. V pomoč nam  je bilo, 
ker smo se preselili v dram sko poslopje. V Operi ni bilo tistega dram skega m iru, 
ki ga m oraš im eti, če kaj študiraš. In ko smo prišla tja , je Nučič dobro zasadil. 
Bil je  vesten, natančen, delaven, zato je  tud i tako daleč prignal. Bil je  priden, 
delal je, delal, delal. Golie pa sploh ni bilo na vaje. Le kdajpakdaj smo ga opazili. 
A m pak za nas je b il Nučič. On je režiser, on je  igralec, on nas je  skup zvabil, 
on nas je  angažiral, kajneda. Za nas je  bil Nučič. Zaradi Nučiča smo potem  odpo
vedali in  odšli a li v Osijek ali za n jim  v M aribor.« Drenovec tu  omeni, kako ga je 
Goba v  svoji »bolestni zagledanosti« hudo polomil, ko je  angažiral kom pletni 
ruski ansam bel M uratova. »Im eh so še en k ra t tobko plače kot naši. P a  nobeden 
ni znal naše besede govoriti. P isab  smo v Beograd, Daneš se je  celo odpeljal 
tja. To je bilo še pred  mano, bil sem še v Zagrebu.«



3. D r a m a t i č n a  š o la  U d r u ž e n j a  v  L j u b l j a n i  (1921 d o  1923)

Takoj po ustanov itv i U druženja  — to  je  b ila  organizacija  nastopajočih, se 
p rav i opern ih  pevcev, zbora, baleta  in  dram skih  igralcev (orkester je im el svojo 
organizacijo) ■— se je  n a  sejah  mnogo razprav ljalo  o nu jnosti dram atične šole. 
N iti G lasbena m atica n iti ta k ra tn i konservatorij n is ta  im ela n iti volje n iti de
n a rja  za kaj takega, saj den arja  ni bilo n iti iz Beograda, še m anj iz L jubljane. 
»Naše m nen je  pa je  bilo: kaj bo z našo Dram o, z našim  gledališčem, če ne  bomo 
dobili m ladih igralcev? Z ato  smo ustanovili D ram atično šolo Z druženja gledali
ških igralcev. P rvo leto je podučevala Danilova. Sam a. To so b ili skrom ni začetki. 
N aslednje leto (1922) pa smo že dobili p rostore  v  klasični gim naziji in  zaprosili za 
pomoč mnogo strokovnjakov, med n jim i Župančiča, K regarja , K oblarja, Robido, 
Šesta, L ipaha, dr. T ravnarja , Železnika. Kako> smo finansirali vse to? Vsem p re
davateljem  sem povedal, da d enarja  nim am o in  da bomo, če bo mogoče, šele 
konec le ta  iz vp isn ine a li če bom o k je  kaj dobili izplačali honorarje. Vsi so se 
s trin ja li s tem  — sam o da smo lahko začeli šolo. Vpisalo se je trideset, tu d i š tiri
deset učencev. Vsem, ki so šolo končali, smo izdali spričevala. Iz te  šole so izšli 
Jan , Kovič in  še m arsikdo. Ko s tvari finančno n i bilo  mogoče več vzdrževati, je 
združenje šolo zaprlo. K asneje je  podobno šolo odprla  M atica oz. konservatorij, 
k i pa n i im ela tak ih  uspehov ko t naša  D ram atična šola. — 1924 sm o odprli d ra 
m atično šolo tu d i v Trbovljah. Eden naših  največjih  uspehov je  bil, da so se v  to 
šolo vpisali h k ra ti liberalci, k lerikalci in  kom unisti. V zdrževali smo jo dve le ti — 
redno vsak teden je  šel kdo tja  poučevat: Železnik, Šest, tu d i jaz — potem  se je 
tu d i v T rbovljah  končalo.« — P ri oblikovanju  m edvojne in  povojne akadem ije 
za igralsko um etnost Z druženje n i sodelovalo.

4. B o j  z a  k o n s o l id a c i jo  g le d a l i š č a  z  u p r a v n i k o m  K r e g a r j e m  (1927  d o  1928)

»O K regarju  smo vedeli, da se za gledališče zelo zanim a. Zato smo ga tud i 
p ritegn ili v  našo D ram atično šolo ko t strokovn jaka , da je  p redaval o inscenaciji. 
K er pa je  bilo ta k ra t gledališče v  slabih razm erah  in  večkrat javno napadeno, 
smo vedeli, da se bo up rav n ik  M atej H ubad n a jb rž  um aknil. Res je bilo tako 
in  K regar je  p rijav il svojo kandidaturo . Po vsem, k a r smo od n jeg a  slišali 
o gledališču, in  ko je  poslušal tud i nas, nam reč m nenje naše strokovne organ i
zacije, smo bili prepričani, da bo mož lahko  nekaj dobrega nap rav il za gleda
lišče, posebno zato, k e r smo vedeli, da  je  član vodeče rad ikalne  stranke. In  res 
— ko se je  H ubad um aknil, je  bil im enovan R ade K regar. Njegovo im enovanje 
so naši politični in  lite ra rn i časopisi slabo ocenili. Mi pa  smo si dejali — Z dru
ženje nam reč — počakajm o, bomo videli, kaj bo storil. Takoj smo z različnim i 
spom enicam i in  predlogi prešli v  ofenzivo in  m u povedali, kaj bi bilo p rav  za 
gledališče. K regar nas je  tu d i sprejel, vendar je b il povsem  drugačen. Bil je 
upravnik . Nič več naš p rija te lj, n ič več naš nekdan ji p redavatelj, nič več moj 
sošolec, tem več gospod upravnik . Zato smo začeli z n jim  občevati največ pi
smeno. Z nasm ehom  je  sp re jem al naše  dopise, vendar je začel popolnom a po 
svoje. N astopile so finančne težave. H oteli smo m u pom agati. P rista li smo celo 
na  znižanje plač vsem  po vrsti, sam o zato, da bi ne bik> redukcij. Nam esto da 
bi šel z nam i z roko v  roki, k er smo m u dobro in  pam etno svetovali, je  začel 
razm išlja ti o tem , kako bi v  tis tih  k ritičn ih  časih razširil balet. B alet je  b il tiste  
čase p ri nas samo — kako bi dejal? — rekvizit za opero in opereto. Š tel je



L o jze  D re n o v e c  v  z r e l ih  le t ih

osem do dvanajst deklet, k i so s ta tira le  in  zaplesale kaj m alega, saj za samo
stojne večere niso bile sposobne. K regar pa ga je  hotel povečati p rav  zato, da 
bi lahko p rire ja l sam ostojne baletne večere. D ejal je, da bi tako reševali program , 
kadar bi zarad i bolezni m orali zapreti Opero. Izgovor je  bil privlačen, vendar 
ga nism o akceptirali. Ko je  mož šel do skrajnosti, ko je  že vrelo med članstvom, 
sem ko t njegov sošolec šel k  n jem u in  m u ponovno predočil vse, k a r bi bilo 
za gledališče p rav  in k a r  on slabo dela. Odgovoril m i je, da bo reduciral moje 
najb liž je  sodelavce iz organizacije in  še nekaj drugih. D ejal sem m u: ,Tega ne 
smeš, tega n e  boš sto ril!“, on pa m eni naza j: ,Biegen oder brechen.“ V stal sem 
in dejal: ,Potem  pa, drag i moj, brechen. Tam, k je r  bo slovenski igralec, tam  
bo slovensko gledališče. Tam, k je r  boš pa ti s svojo upravo in  načinom , pa 
gledališča ne bo.‘ Odšel sem in takoj sklical zbor, povedal ves razgovor in  šli 
smo v  javnost. Politični dnevniki so zadevo seveda z veseljem  sprejeli, k e r so 
mu bili ko t rad ikalu  zm eraj nasprotni. Obvestili pa smo tu d i Beograd in  pove
dali svoje m nenje in  predloge za san iran je  gledališča. Beograd je  takoj poslal 
enega vodilnih inšpektorjev . In  ko je  p r i  p redstav i ta  inšpek to r prišel v ložo 
h K regarju , je  nasta l velikanski halo, vp itje  in  žvižganje p ro ti K regarju  te r 
b ran je  različnih proklam acij. S k ra tka  — velik škandal. Razum e se, m i smo šli 
naprej, za nas ni bilo nobenega vprašan ja  več — mož ga je  tako polomil, da 
m ora iti. M edtem  se je  tud i sprem enila situacija  v B eogradu — m inister p ro 
svete je  postal dem okrat Grol. Bil sem osebno p ri n jem  in  zaključek je  bil: 
K regar je b il odpuščen. Z velikim  zadovoljstvom  smo sprejeli vest, da so im e
novali za up ravn ika  O tona Župančiča, ta k ra t generalnega ta jn ik a  gledališča.«



5. G l e d a l i š k e  r a z m e r e  m e d  o b e m a  v o j n a m a  — p r o g r a m ,  c e n z u r a ,  p la č e

V zvezi z rep erto arjem  m ed obem a vojnam a je  Drenovec povedal naslednje:
»Mislim, da je  bilo takole: splošna lin ija  je vendarle  bila  v  rokah  Otona 

Župančiča. Poleg te  splošne lin ije  pa so — tako smo igralci ta k ra t občutili — 
sooblikovali rep erto ar tud i posam ezni režiserji in p rv i igralci, k i so se m udili 
v  tu jin i, k je r  so videli to ali ono delo, ki jim  je  bilo všeč, pa  so dosegli, da so 
ga potem  tu d i sam i dom a a li ig ra li ali režirali. K ar se tiče dom ačih del, pa smo 
občutili, da n i vse v redu, da se nek a te re  s tvari ne prebirajo ' oz. ne uprizarja jo  
in  da se tak o  zaustav lja  ves proces dom ačega p isan ja  za gledališče. Glede tega 
je  bilo tedaj m arsikaj povedanega, očitki so padali n a  račun  gospodov, ki tega 
a h  onega pisca pač niso hoteli p rizna ti in  up rizarja ti. Žalibog, to so grehi. G rehi 
p reteklosti, veliki. In  če bi tem  gospodom to očital, bogve kaj bi p o v ed a li! Igralci 
pa  smo zm eraj rad i ig ra li slovenske stvari. Cisto gotovo. S posebno ljubeznijo  
je  šlo vse to. D ostikrat se je razv il p ravcati zakulisni boj okrog tega, kdo bo 
ig ra l v  novi slovenski igri.«

»Za cenzuro smo seveda vedeli, saj smo jo čutih, ko so nam  sporočali cen
zorske črte. M enih smo, da je  to bolj politična zadeva, da oblast pač ne dopušča 
nap redn ih  idej. Bolj zanim ivo je  bilo m ed ita lijansko  okupacijo, ko so različni 
civilisti hodih nadzorovat oder, a so im eli ušesa in  oči odprte  tud i za druge 
reči, tako da jim  nismo' zaupali. S icer pa v hiši nismo imeli posebnega ita li
janskega nadzornika. Pač p a  so m orah  naši hoditi gor, tako npr. Župančič. 
G razioh ga je  sprejel z vsem i častm i -— ko t največjega slovenskega pesnika. 
Dosegel je  nek a te ra  izboljšan ja za nas, n i pa  se m u posrečilo angažira ti m ari
borske igralce. Zato smo domači skušah  čim m anj ig rati, da so lahko M ariborčani 
več nastopah  in  kaj zaslužili.«

»Zdi se mi, da je bila okrog 1930 največja  plača 5500 dinarjev. Dobivala 
sta  jo samo Sest in  Levar. Levar si je  kasneje  p riboril še to, da je za vsak 
nastop (predstavo) dobil še sto d inarjev . N ajm anjše plače so bile po 1800 do 
2000 m esečnih d inarjev . Takole sredn ja  okrog 3000 do 3300. M oja plača ob 
razsulu  je  bila okrog 4000 dinarjev . Bil sem v  šesti skupini.«

6. N e k a j  o s l o v e n s k e m  b a le t u

»Pred prvo vojno sploh n i bilo mogoče govoriti o baletu, kaj šele o sam o
sto jnem  baletu . Spom injam  se, da je G ovekar — ta k ra t je  bil in ten d an t — po
vabil dva člana zagrebškega baleta — plesalko in  plesalca — da sta v opereti 
nekaj zaplesala. P ravzap rav  je  bilo to prvič, da smo v  našem  gledahšču videh 
p rava  ba le tna  plesalca. C irkus v P rodan i nevesti npr. je  odigral in  ,odplesal1 
zbor in  n i bilo takega plesa kot zdaj. T ak ra t je  šlo vse bolj n a  hitro-, kot je 
šlo vse bolj na  h itro  v  o rkestru , k je r se je  m arsikaj težkega preprosto  črtalo. 
Sele po p rv i vojni je  konzorcij m islil tud i n a  bale t in  angažiral nekaj soloplesavk 
s Češkega, zraven pa še naša dekleta, ki so im ela veselje in  d ar za to panogo. 
V zbor so ta k ra t vstopile tudi ugledne ljub ljanske  gospodične. Konzorcij je  torej 
že poznal nam eščene plesalce in  to je  bilo G ovekarjevo delo. T udi pojem  koreo
grafa  je  ta k ra t že obstajal. Vem, da je  bil eden glavnih  plesnih m ojstrov Ceh 
Pohan, s k a te rim  smo tud i sicer im eli opraviti, k e r je  b il tako energičen, da



je  baletke tud i pretepal. Potem  velja  om eniti Vleka in  Vizjakovo, ki sta  posta
vila v F austu  čudovito V alpurgino noč. O n ju n i strokovnosti ne  bi vedel kaj 
p rida  povedati, vem  samo, da je  b il to za bale t velik  napredek. Ne spom injam  
se, da bi u p rav a  pošiljala plesalce n a  štud ij v  tu jino . K ako neki, ko ni bilo 
denarja  n iti za redno plačevanje m esečnih prejem kov. Če so že bile kakšne 
štipendije, so bile lahko samo od D ram atičnega društva. Od države jih  že ni 
bilo. T ak ra tn a  tako im enovana država je skrbela bolj za svoje južne b ra te  
doli v  Beogradu. — Golovin je  pričel p r i nas. P lesal je  v  našem  baletnem  zboru. 
Bil je  sicer inženir, a je  pokazal veliko veselja za bale t in  je  veliko plesal. 
K m alu je  prevzel vodstvo baleta. Očitali so m u sicer ruske .vzore, a od nekod 
vendar m oraš jem ati. Potem  se pred  drugo vojno pojavi M akar. K ot gost. 
N aredil je  zelo velik vtis. Oba — ona in  on.«

m m

L o j z e  D r é n o v é e  r a c o n t e

L’acteur Lojze Drenovec, décédé en octobre 1971 (engagé en 1910) exposa et élu- 
dida dans un entretien  de cinq heures, enregistré en janvier 1965 dans les locaux 
du Musée du théâ tre  Slovène (bande m agnétique no. 69), plusieurs moments de 
l’histoire du théâ tre  qu’il vécut. Ses constatations sont d’au tan t plus valables qu’il 
fu t presque tout le tem ps à la  tê te  de l ’organisation théâtrale  professionnelle com
prenant tous les artistes, non seulem ent les comédiens mais aussi les chanteurs d’opéra 
et d’opérettes, les choristes de l’opéra et les danseurs. Les souvenirs les plus im por
tants sont ceux qui daten t de la  période précédant la  prem ière guerre m ondiale et 
des années après la  guerre lorsque le théâ tre  se consolide de nouveau. Avec Drenovec 
m eurt le dernier acteur Slovène qui a intensém ent travaillé dans le soi-disant »Théâtre 
régional«.


